

闫峻, 陈江峰. 华北地块东部晚中生代至新生代岩石圈不均一减薄与改造模式[J]. 地质论评, 2005, 51(1): 16-26

华北地块东部晚中生代至新生代岩石圈不均一减薄与改造模式 [点此下载全文](#)

[闫峻](#) [陈江峰](#)

[1] 中国科学技术大学地球和空间科学学院, 合肥, 230026 // 中国科学院广州地球化学研究所与南海海洋研究所边缘海地质重点实验室, 510640 [2] 中国科学技术大学地球和空间科学学院, 合肥, 230026

基金项目: 中国科学院知识创新项目 (KZCX2 -10 7), 王宽诚博士后工作奖励基金的成果

DOI:

摘要:

本文综合运用不同时代幔源包体平衡温压对比、玄武岩地球化学性质对岩石圈厚度的反演以及不同时代岩石圈地幔地球化学性质的对比的方法, 把华北地块东部岩石圈的减薄时间限定在晚中生代至新生代之间。减薄的机制可能是华北东部地区晚白垩世以来大陆岩石圈的拉张作用。由于机械性拉薄和热、机械和化学侵蚀作用, 岩石圈厚度最终减薄到70km以下。但古老的岩石圈地幔并没有完全因减薄而消失, 残留部分受到了来自软流圈物质的强烈改造, 使其Sr、Nd同位素组成类似于软流圈, 但Os同位素没有受到明显的改变。改造后的岩石圈地幔成为华北地块东部新生代岩石圈地幔的主体。在时空上, 岩石圈的减薄具有不均一的性质。

关键词: [华北地块](#) [晚中生代](#) [新生代](#) [不均一](#) [减薄](#) [改造模式](#) [岩石圈地幔](#) [地球化学性质](#) [岩石圈厚度](#) [大陆岩石圈](#) [同位素组成](#) [平衡温压](#) [幔源包体](#) [综合运用](#) [拉张作用](#) [晚白垩世](#) [东部地区](#) [侵蚀作用](#) [软流圈](#) [玄武岩](#) [机械性](#) [反演](#)

Model of the Lithospheric Non-uniform Thinning and Alteration from Late Mesozoic to Cenozoic in the North China Block [Download Fulltext](#)

YAN Jun 1, 2), CHEN Jiangfeng 1) 1) School of Earth and Space Sciences, University of Science and Technology of China, Hefei, 230026 2) Key Laboratory of Marginal Sea Geology, Guangzhou Institute of Geochemistry & South China Sea Institute of Oceanology, Chinese Academy of Sciences, Guangzhou, 510640

Fund Project:

Abstract:

This paper integrates three methods to constraint a time span from Late Mesozoic to Cenozoic when the lithospheric thinning took place in the eastern North China Block. These methods include comparison of equilibrium P-T conditions of mantle-derived xenoliths with different ages, reflection of the lithospheric thickness by the geochemical characteristics of basalt and comparison of the geochemical characteristics of lithospheric mantle with different ages. The mechanism of thinning may be the spread process of continental lithosphere after Late Mesozoic in this region. The lithospheric thickness was ultimately thinned to less than 70 km by mechanical spread as well as thermal-mechanical and chemical erosion. However, the old lithospheric mantle did not whole disappear after thinning. The rudimental part of it was intensively altered by the materials derived from the asthenosphere, making its Sr-Nd isotopic composition similar to the asthenosphere, while its Os isotopic composition was not evidently influenced. This altered lithospheric mantle constituted the main body of Cenozoic lithospheric mantle in the eastern North China Block. The lithospheric thinning presented non-uniform characteristics in space and time.

Keywords: [lithosphere](#) [thinning](#) [isotope](#) [the North China Block](#)

[查看全文](#) [查看/发表评论](#) [下载PDF阅读器](#)

您是第694062位访问者 版权所有《地质论评》

地址: 北京阜成门外百万庄路26号 邮编: 100037 电话: 010-68999804 传真: 010-68995305

本系统由北京勤云科技发展有限公司设计